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و  مردم سالاری  دهنده  نشان  همواره  انتخابات   
دموکراسی در جامعه ایران بوده و همیشه شاهد مشارکت 
بالا و میزان بالایی از آرای مردم در انتخابات بوده ایم. 
چنانکه اگر یکی دو انتخابات مجلس مثل سال 98 و 
مجلس یازدهم را فاکتور بگیریم در ادوار مختلف مجلس 
مردم حضور خوب و پررنگی داشته اند. نگاهی به ادوار 
مختلف مجلس این مهم را بیشتر آشکار می کند. نکته 
مهم تر اینکه انتخابات مجلس؛ انتخاباتی ملی و محلی 
است که نمایندگان و کاندیداها برای تبلیغات و رای آوری 
بیشتر به شهرها و روستاهای مختلف می روند تا مردم را به 
سمت خود ترغیب و تشویق کنند. در حالی که انتخابات 
ریاست جمهوری اینقدر گسترده نیست و ساز و کار خاص 
خود را دارد. امسال نیز در انتخابات مجلس نماینده های 
فعلی در حوزه انتخابیه خود حضور پیدا  خواهند کرد و به 
نظر می رسد فضای انتخابات مقداری متفاوت شود. تعداد 
شرکت کنندگان ممکن است خیلی متفاوت از قبل باشد. 
لذا اگر نگاهی به مجالس گذشته داشته باشیم میزان 
شرکت کنندگان کمتر یا بیشتر بوده است. به عبارتی در 
مجالسی مثل مجلس ششم یا مجلس دهم مردم حضور پر 
رنگ تری در انتخابات داشته اند و تبعا تعداد آرای منتخبین 
ملت بالاتر بوده؛ اما در جهت مقابل در مجالسی مثل 
مجلس نهم یا مجلس یازدهم شاهد حضور  پایین  مردم 
بودیم لذا منتخبین این مجالس نیز با آرای کمتری وارد 
خانه ملت شده اند. اما در قریب به اتفاق مواقع شاهد بودیم 
که میزان شرکت کنندگان در انتخابات مثل هم بوده و 
از یک میانگین خاصی نیز برخوردار بوده است. البته در 
شرایط حاضر نباید مساله نارضایتی های جامعه به لحاظ 
اقتصادی و معیشتی را نیز نادیده بگیریم و این مسائل 
قطعا بر نوع نگرش مردم به فرایندهایی مثل انتخابات 
تاثیر می گذارد. با این حال اصولا جو به سمت و سویی 
است که شاید مردم چندان رغبتی برای حضور و شرکت 
در انتخابات نداشته و انگیزه کمتری برای مشارکت داشته 
باشند. این مساله را می توان به عنوان یک عامل مهم و 
تاثیر گذار در نظر گرفت. اما به هر جهت از آنجا که انتخابات 
مجلس بیشتر انتخاباتی حوزه محور و محلی است و فضای 
انتخابات نیز به هر صورت تاثیر می گذارد شاید آنقدرها نیز 
تاثیر منفی نگذارد. حال اینکه چه جریانی و چه اشخاصی 
در انتخابات دست برتر را خواهند داشت خیلی زود است 
که از اکنون به این مسائل بپردازیم. اما آنچه مسلم است 
اگر انتخابات رقابتی باشد و همه جریان های سیاسی 
کشور بتوانند حضور حداکثری داشته باشند و نامزدهای 
حداکثری خود را برای مجلس معرفی کنند ممکن است 
که در صورت تغییر شرایط، بهبود وضعیت مردم و متعاقب 
آن حضور و مشارکت آنها در انتخابات دیگر جریان اصولگرا 
مثلا انتخابات حداقلی پیشین رای نیاورد یا دست کم رای 
کمتری را به خود اختصاص دهد. چرا که در مجلس و 
دولت فعلی کارگزاران از اصولگرایان هستند و شرایط 
حاضر به جهت اقتصادی، اجتماعی و سیاسی حاصل 
عملکرد آنهاست. لذا وقتی شرایط اقتصادی خوب نباشد 
ممکن است که رای آنها کمتر شود. حتی اگر انتخابات 
رقابتی باشد ممکن است که میزان شرکت کننده نیز 
بیشتر شود و شاید در پی یک مشارکت بالا این یکدستی 
از بین برود و در آن صورت می توان گفت که نتیجه دیگری 
بر خلاف میل و نظر جریان حاکم بر مجلس و دولت رقم 
بخورد. منتها همه این مسائل مشروط به این است که 
فضای انتخابات صحنه حضور همه جریان ها و جناح های 
سیاسی موجود باشد و همه افراد بتوانند نامزد شوند  و 

شاهد نگاه سلبی یا حذفی به  برخی افراد نباشیم. 

  مشارکت مردم در گرو حل مشکلات
یادداشت

 هزینه سفر هوایی به مردم تحمیل 
نشود

یک عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره 
به افزایش قیمت بلیت هواپیما گفت که دولت 
نباید به سمتی برود که هزینه سفر هوایی 
به مردم تحمیل شود. البرز حسینی اظهار 
کرد: علاوه بر موضوع تحریم مشکل دیگر در 
صنعت هوایی بدهی های آن ها و هزینه بالای 
قطعات هواپیماست. پس برای بررسی علل 
چرایی افزایش قیمت بلیت هواپیما باید تمامی 
واقعیات را دید و ابعاد قضیه را تحلیل کرد. 
وی توضیح داد: سال هاست دولت به صورت 
دستوری به شرکت های هواپیمایی برای ثابت 
نگه داشتن قیمت بلیت فشار می آورد و یا 
در مقطعی نرخ ها را بالا و پایین می کند این 
قیمت گذاری دستوری با واقعیت تطابق ندارد. 
البته که نباید دولت به سمتی برود که هزینه 

سفر هوایی به مردم تحمیل شود.

صدور کیفرخواست ضارب 
آیت الله سلیمانی

رئیس کل دادگستری استان مازندران از 
صدور کیفرخواست ضارب آیت الله سلیمانی 
خبر داد و گفت: سلامت روحی متهم در حین 
ارتکاب جرم طبق نظریه کمیسیون پزشکی 
قانونی به تایید رسیده است. حجت الاسلام 
والمسلمین اکبری افزود: در پی شهادت آیت الله 
عباسعلی سلیمانی در تاریخ ششم اردیبهشت 
ماه با سلاح گرم در بابلسر، پرونده با دستور ویژه 
رئیس قوه قضائیه، پیگیری امر در دادگستری 
کل استان و همراهی ضابطین مرتبط در مسیر 
رسیدگی قرار گرفت. وی ادامه داد: ظرف 
مدت ۱۷ روز با اخذ شکایت اولیای دم، ضمن 
تشکیل پرونده شخصیت و بازسازی صحنه 
جرم، نسبت به اخذ نظریه پزشکی قانونی در 
خصوص سلامت روحی متهم در حین ارتکاب 
جرم اقدام شد که نظریه صادره بدوی از سوی 
متهم و وکیل تسخیری وی مورد اعتراض قرار 
گرفت. اکبری با اشاره به اخذ نظریه کمیسیون 
پزشکی قانونی در تایید نظریه بدوی دایر 
بر سلامت روحی متهم حین ارتکاب جرم، 
خاطرنشان کرد: با اخذ آخرین دفاع از متهم، 
تصمیم نهایی در تاریخ بیست و سوم اردیبهشت 
ماه دایر بر جلب دادرسی اتخاذ و کیفرخواست 

پرونده صادر شد.

 نشست مشترک
وزیران خارجه، دفاع و نفت

نشست مشترک وزیران خارجه، دفاع و نفت 
دیروز برگزار شد. به گزارش ایسنا، نشست 
مشترک حسین امیرعبداللهیان، جواد اوجی 
و محمدرضا آشتیانی به میزبانی وزارت امور 
خارجه برگزار شد. در این نشست مهدی 
صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر 

خارجه نیز حضور داشت.

حقابه هیرمند اولویت اول باشد
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
این که باید موضوع حقابه هیرمند اولویت اول 
دستگاه ها باشد، گفت که معاون اول رئیس 
جمهور وعده برگزاری جلسه ای برای پیگیری 
حقابه هیرمند را داده است. فداحسین مالکی 
اظهار کرد: با توجه به خشکسالی های ممتد 
شرایط سختی از لحاظ کمبود آب بر مردم 
استان سیستان و بلوچستان می گذرد. در 
این بین طالبان قول های متعدد به دستگاه 
دیپلماسی داده است؛ براین اساس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی به این موضوع ورود کرد و جلساتی با 
دستگاه های دولتی همچون وزارتخانه های 
خارجه و نیرو و دستگاه های حاکمیتی در 

موضوع حقابه هیرمند تشکیل داد.

 جوانان ،آینده روشن ایران 
را تضمین می کنند

سخنگوی دولت گفت: جوانان باانگیزه و 
صاحب ایده شرکت های دانش بنیان نویدبخش 
و تضمین کننده  آینده روشن ایران هستند. علی 
بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: » نمایشگاه بین المللی نوآوری 
و فناوری، نماد توانمندی های علم پایه ایران 
است.حضور جوانان با انگیزه و صاحب ایده 
شرکت های دانش بنیان که امروز با جمعی 
از آن ها در اینوتکس ۲۰۲۳ در پارک علم و 
فناوری پردیس گفت وگو کردم، نویدبخش و 

تضمین کننده  آینده روشن ایران است.«
 

 یک جریان می خواهد کشور را 
با ۳۰ - ۴۰ نفر اداره کند

یک نماینده ادوار مجلس اظهار داشت:  
جریانی در کشور بعد از شکل گیری دولت 
احمدی نژاد، بروز و ظهور پیدا کرد و به تدریج 
قدرتمند شد و مناصب مختلفی را گرفت و 
بعد هم با بکارگیری سایر مولفه های قدرت 
انتخاباتی در کشور در برخی از نهاد ها و 
ارگان ها، جابه جایی قدرت را در جمهوری 
اسلامی از طیف های مختلف به سمت یک 
طیف مشخص از جریان اصولگرایی هدایت 
کردند و موفق هم شدند. طیفی که اکنون 

حاکم است، خودش را حق می بیند. 

محمد هاشمی رفسنجانی  
 فعال سیاسی  

خبــــر
 وکیل اسحاق جهانگیری:  

طرح شکایت قالیباف آن هم بعد از ۶ سال 
هدف دار است

آرمان ملی: معاون اسحاق جهانگیری در دولت روحانی، 
با اشاره به شکایت اخیر قالیباف از جهانگیری، گفت:  موضوع 
شکایت مربوط به سخنانی است که آقای جهانگیری در 
مناظرات خطاب به قالیباف گفته است. طبق گفته های 
وکیل، آقای جهانگیری اعلام کرده از اصل شکایت استقبال 
می کنم  و این یعنی هرکسی درمقابل حرفی که می زند، باید 
مسئول باشد، از جمله خود آقای قالیباف در قبال همه آن 
سخنانی که مطرح کرد. این باب خوبی است که همه افراد 
در قبال قانون پاسخگو باشند ، همه افراد برابر قانون یکسان 
هستند. سیدابوالفضل رضوی اظهار کرد: معتقدم این کار 
پسندیده ای است و امیدوارم به عنوان یک روال قابل تامل 
و پذیرش برای همه افراد جامعه مطرح شود. تا جایی که 
می دانم این شکایت به تازگی مطرح شده است نه اینکه 
۶ سال قبل مطرح شده باشد و به تازگی به جریان افتاده 
باشد. شاید این افراد به تازگی یادشان افتاده درباره برخی از 
صحبت ها واکنش نشان دهند. خب طبیعتا آقای قالیباف در 
همان زمان حرف های زیادی را در خصوص بسیاری از افراد 
از جمله خود جهانگیری و روحانی مطرح کرد که خوب است 
آنها هم مشخص شود. وی با بیان اینکه بعد از ۶ سال طرح 
شکایت می کنند طبیعتا بدون هدف نیست، عنوان کرد: 
مگر می شود فردی آن هم رئیس مجلس یک کاری را بعداز ۶ 
سال بدون هدف دنبال و پیگیری کند؟ رئیس مجلس آنقدر 
کار اولویت دار دارد، چگونه این همه کار را رها کرده و پیگیر 
شکایت شده  است؟ وی در پاسخ به این سوال که طرح این 
شکایت درست در سال انتخابات مجلس، می تواند حاکی از 
نگرانی آن ها از انتخابات و ورود جهانگیری به عرصه باشد یا 
خیر، تصریح کرد: مانند برخی از افراد و دستگاه ها، دستگاه 
نیت خوان و نیت سنج ندارم که بگویم، اما مطمئنم بدون 
هدف نیست، زیرا با توجه به سخنانم مبنی براینکه فردی که 
مسئولیت مهمی دارد باید از کار عبث پرهیز کند، صراحتا 

می گویم این افراد اهداف خاصی را دنبال می کنند.

  آرمان ملی- احسان اسقایی: 
پرونده هسته ای ایران و طرح اقدام 
مشترک در ارتباط با این پرونده به 
گره کور خورده است. اروپایی ها 
در ماه های گذشته به دو علت یکی 
ادعای کمک پهپادی ایران به روسیه 
در جنگ اوکراین و دیگری وقایع 
داخلی ایران، میانجیگری بین ایران 
و آمریکا را کنار گذاشته  و از سوی 
دیگر آمریکایی ها هم هرچند گاه 
و بیگاه بر دیپلماسی در برابر تهران 
و در موضوع هسته ای تاکید دارند 
اما آنچه به صورت واضح در این 
ارتباط اعلام می کنند آن است که 
آنها برجام و پرونده هسته ای را از 
اولویت سیاست خارجی خود خارج 
کرده اند. به طوری که اخیرا یکی از 
مقامات آمریکایی تاکید کرده است: 
»مذاکرات هسته  ای از دستور کار 
آن ها خارج شده است.« به نظر 
می رسد مواضع اخیر اروپایی ها 
در مورد ایران و عدم تمایل آن ها 
برای میانجیگری بین ایران و آمریکا 
موجب شده دولت بایدن که با شعار 
توافق با ایران و بازگشت به برجام 
و نفی اقدامات دونالد ترامپ علیه 
تهران در قدرت قرار گرفته بود، از 
برداشتن تحریم های ایران انصراف 
دهد. زاویه دیگر عدم تمایل به 
بازگشت به برجام به پایان برخی از 
زمان بندی های برجام بازمی گردد.  
از  برخی  توافق نامه،  این  طبق 
محدودیت های تهران برداشته شده 
که البته به مذاق غربی ها خوش 
نیامده است. از جمله اینکه ایران بر 
اساس مفاد برجام هم صادر کننده 
تسلیحات نظامی به متحدین خود 
است و هم اینکه توانسته با انعقاد 
قرارداد با روس ها عملا تا چند هفته 
دیگر پیشرفته ترین جنگنده های 
نظامی را از روسیه خریداری کند. 
همچنین بخشی از محدودیت های 
هسته ای ایران نیز با گذشت زمان 
عملا برداشته شده که این مورد هم 
موجب شده اروپایی ها و آمریکایی  ها 
در اندیشه آن باشند که به نوعی 
برجام دیگری را با ایران انعقاد 
کنند. در برابر، ایران تاکید دارد که 
خواستار برگشت به توافق ۲۰۱5 
است و باید در ابتدا آمریکا تحریم ها 
را برداشته و در مرحله بعد ایران 
تعهدات خود را انجام دهد. چنین 
مواردی باعث شده هم اروپایی ها، 

هم آمریکایی ها و هم ایران به رغم 
اینکه خواستار بازگشت به توافق 
وین هستند اما هیچ گام موثری در 

این ارتباط بر ندارند. 
 اروپا بــــازی را تغییر 

می دهد؟!
برابر  در  اروپا  تب  کاهش  با 
ایران، شاهد آغاز تغییر و تحولاتی 
با  ارتباط  در  آن ها  دیدگاه  در 
میانجیگری بین ایران و آمریکا 
در آینده نزدیک خواهیم بود. وال 
استریت ژورنال در این ارتباط 
که  اروپایی  کشورهای  نوشت: 
از پیشرفت ایران در غنی سازی 
به  نزدیک  سطوح  در  اورانیوم 
درجه تسلیحات نگران شده اند، 
دولت بایدن را برای احیای مسیر 
دیپلماتیک با تهران تحت فشار قرار 
می دهند که امیدوارند به جلوگیری 
از بحران هسته ای احتمالی کمک 
کند. به گفته آژانس، ایران اکنون در 
حال انباشت اورانیوم ۶۰ درصدی با 
غنای بالاست. وال استریت در ادامه 
آورده است: احیای برجام از اهداف 
اصلی دولت بایدن و مقامات ارشد 
ایالات متحده بود. مقامات آمریکایی 
همچنان  واشنگتن  می گویند 
طرفدار یک راه حل دیپلماتیک 
برای چالش هسته ای ایران است اما 
با نزدیک شدن به رقابت های ریاست 
جمهوری، دیپلمات های اروپایی 
می گویند که پس از ماه ها بحث، 
ایالات متحده هیچ ابتکار جدیدی 
که بتواند منجر به گفت وگو شود، 
ارائه نکرده است. مقامات آمریکا 
می گویند که ایده های مختلفی در 
حال بحث است. از این رو فرانسه، 
بریتانیا و آلمان به دنبال زنده نگه 

داشتن مسیر دیپلماتیک با ایران 
هستند. در ماه مارس، مقامات ارشد 
اروپایی در اسلو با علی باقری کنی، 
مذاکره کننده ارشد هسته ای ایران، 
دیدار کردند. کشورهای اروپایی به 
طور علنی گفتند که این یک جلسه 
مذاکره نیست، اما افراد درگیر در 
این مذاکرات گفتند که در مورد 
چگونگی رفع انسداد دیپلماسی 

هسته ای گفت وگو کرده اند. 
آمریکایی ها قدرت تصمیم 

گیری ندارند
وال استریت ژورنال در ادامه 
آورده است: احیای برجام از اهداف 
مقامات  و  بایدن  دولت  اصلی 
ارشد ایالات متحده بود. مقامات 
واشنگتن  می گویند  آمریکایی 
حل  راه  یک  طرفدار  همچنان 
دیپلماتیک برای چالش هسته ای 
ایران است. دیپلمات های اروپایی 
می گویند که پس از ماه ها بحث، 
ایالات متحده هیچ ابتکار جدیدی 
که بتواند منجر به گفت وگو شود، 
ارائه نکرده است. مقامات آمریکا 
می گویند که ایده های مختلفی در 
حال بحثند. این موضوع مقامات 
اروپایی را نگران کرده است که کاخ 
سفید ممکن است تصمیم گرفته 
باشد موضوع هسته ای ایران را برای 
باقی دوره اول ریاست جمهوری 
بایدن کنار بگذارد، مشروط بر اینکه 
ایران قاطعانه به سلاح هسته ای 
نزدیکتر نشود. مقامات آمریکایی 
مورد  در  بحث ها  که  می گویند 
گزینه های احتمالی در واشنگتن 
با دیدگاه های متفاوت در مورد 
اینکه تلاش های دیپلماتیک مجدد 
چگونه باید باشد، ادامه دارد. در 

حالی که به نظر می رسد بازگشت 
به فاز تلاش ها برای احیای برجام 
در اروپا و ایالات متحده از روی میز 
خارج شده، دیپلمات ها می گویند 
که طیف وسیعی از احتمالات دیگر 
نیز وجود دارد. یکی از گزینه ها نوعی 
توافق موقت است که در آن ایران 
تولید اورانیوم غنی شده ۶۰ درصد 
را متوقف می کند و به طور بالقوه 
ذخایر غنی شده خود را برای کاهش 
اندک تحریم ها کم کند. برخی دیگر 
از یک توافق طولانی تر و نزدیک تر 
در  می کنند،  حمایت  برجام  به 
حالی که برخی از یک توافق که 
به طور قابل توجهی تغییر یافته 
نیز حمایت می کنند که می تواند 
به عنوان مثال، بندهای غروب در 
بحث فعالیت هسته ای ایران را به 

عقب بیندازد. 
برجام  به  هنوز  آمریکا 

می  اندیشد!
 از اخبار مختلف که در طول 
ماه های گذشته در ارتباط با برجام 
منتشر شده است می توان به این 
نتیجه رسید که هرچند آمریکا 
اولویت سیاست خارجه خود را 
برجام و بازگشت به آن قرار نداده 
است اما برجام برای آنها نمرده 
است. به عبارت بهتر آمریکایی ها 
که نمی خواهند ایران دارای بمب 
هسته ای شود تنها راه برای رسیدن 
به این هدف را برجام می دانند. خبر 
وال استریت نشان می دهد که 
آمریکایی ها حتی در حال بررسی 
طرح های مختلفی در این ارتباط 
هستند اما به دلایلی در این مورد 
هنوز به نتیجه نرسیده اند. شاید 
یکی از دلایل آن باشد که آمریکای 
بایدن قصد دارد از بازگشت به 
برجام به عنوان یک امتیاز مثبت 
انتخاباتی استفاده کند. بایدن تا 
این لحظه در سیاست خارجی 
سه پرونده را در دستور کار داشته 
یکی مساله تایوان به منظور فشار 
بر چین، دیگری مساله اوکراین 
به منظور انزوای روسیه و دیگری 
ایران.  هسته ای  پرونده  مساله 
احتمالا بایدن با تعلیق مذاکره 
با ایران در شرایط کنونی حتی 
به دنبال مذاکره مستقیم با ایران 
باشد تا بتواند دست پری از منظر 
انتخابات  در  خارجی  سیاست 

ریاست جمهوری داشته باشد. 

»آرمان ملی« سود احیای برجام برای بایدن را بررسی می کند

واشنگتن درحال بررسی پلن های مختلف برای احیای برجام
      وال استریت ژورنال از تلاش اروپایی ها برای احیای برجام خبر می دهد

 تلاش  برای آغاز دور
جدید جبهه اصلاحات

  یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: اصلاح طلبان در تلاش 
هستند تا اعضای هیات رئیسه 
جبهه اصلاحات را تکمیل کنند. 
عزت ا... تقواییان با بیان این که 
»برای آغاز دور جدید فعالیت 
ابتدا  باید   اصلاحات،  جبهه 
مجمع عمومی تشکیل شود«، 
اظهار کرد: در حال حاضر یک 
کمیته 9 نفره در حال بررسی 
عضو  ۳۱ حزب  پیشنهادهای 
جبهه اصلاحات برای انتخاب 
۱5 عضو حقیقی مجمع عمومی 
هستند. ۳۱ عضو حقوقی نیز که 
دبیران کل احزاب اصلاح طلب 
خودکار  صورت  به  هستند 
انتخاب شده اند تا در مجموع ۴۶ 
نفر، اولین جلسه مجمع عمومی 
جبهه اصلاحات را تشکیل دهند 
و آن ها رئیس و هیات رئیسه و 
سایر ارکان جبهه را تعیین کنند. 
وی افزود: بعد از این که مجمع 
عمومی، هیات رئیسه و از میان 
کاندیدهای موجود، دبیر جبهه 
را انتخاب کرد، دور جدید فعالیت 
جبهه اصلاحات به صورت رسمی 

آغاز می شود. 

واکنش سخنگوی شورای نگهبان به اظهارات لاریجانی:

مفهوم خالص سازی برای ما روشن نیست
تاریخ شورای نگهبان گواه است که شورای نگهبان جناحی عمل نمی کند

دشمن سعی می کند که در 
جامعه ایجاد نارضایتی کند

منعی از ارائه یک لیست 
واحد نداریم

 رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور گفت: دشمن سعی می کند 
که در جامعه ایجاد نارضایتی کند 
و سرمایه های اجتماعی جامعه را 
کاهش بدهد. ذبیح ا... خداییان 
با تاکید بر ضرورت امیدآفرینی 
دشمن  داد:  ادامه  جامعه  در 
سعی می کند که در جامعه ایجاد 
سرمایه های  و  کند  نارضایتی 
اجتماعی جامعه را کاهش بدهد 
بر این اساس یکی از موضوعات 
اساسی و مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب جلوگیری از تفرقه افکنی 
است، ما نباید با برخی از اظهار 
نظرهای خود پمپاژ ناامیدی کنیم، 
همه ما در قبال مردم مسئولیم 
و باید به تناسب مسئولیتی که 
داریم در جامعه امیدآفرینی کنیم. 

 دبیرکل جبهه پایداری گفت: 
جبهه پایداری در تمام انتخابات ها 
یک راهبرد و اصول مشخصی 
دارد و آن را در دستور کار خود 
قرار می دهد که در گذشته به 
صورت مبسوط به این اصول و 
خطوط قرمز پرداخته شده است 
صادق محصولی افزود: راهبرد در 
یک کلمه انتخاب اصلح است نه 
اینکه صرفا به دنبال کسی برویم 
که رای آوری بیشتری داشته باشد 
اما نمره او پایین باشد. مجددا 
تاکید می کنم باید آن کسی که 
اصلح است را متقاعد کنیم تا به 
صحنه بیاید. ما در عین اینکه 
هیچگونه منعی از ارائه یک لیست 
واحد نداریم اما در این روند باید 
ملاک ها به طور دقیق بررسی و 
مشخص و حاکم شود و نباید 
اینگونه باشد که به هر قیمتی 
یک لیست واحد ارائه دهیم. برای 
تبیین مواضع و گفتمان انقلاب 
باید کار جهادی کرد و از وقت و 
آبرو و جان و مال خود برای تلاش 

جهادی مایه گذاشت. 

  آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
اظهار داشت: در این مدت 8 طرح و لایحه 
ارسالی از مجلس  و 8 اصلاح اساسنامه از طرف 
دولت و 8 استعلام صورت گرفته از سوی دیوان 
عدالت را بررسی کردیم. هادی طحان نظیف 
گفت: طرح حمایت از گزارشگران فساد یکی 
از طرح هایی بود که از مجلس  دریافت کردیم 
و بررسی شد.  این طرح ۱۷ ماده دارد که شورا 
نسبت به ۴ ماده ابهاماتی را مطرح کرد. مثلا 
یکی از ایرادات این بود که  شورای نگهبان 
در خصوص حیطه رفتارها ابهاماتی داشت.  
عمده ابهاماتی که شورای نگهبان نسبت به 
طرح حمایت از گزارشگران فساد داشت در 
جهت حمایت از این عزیزان بود. این موارد 
را به مجلس اعلام کردیم و اگر اصلاح کنند 
مجددا مورد بررسی قرار می دهیم. سخنگوی 
شورای نگهبان در خصوص برنامه های این 
شورا برای بهتر برگزار شدن انتخابات افزود: در 
این نشست با رویکرد آسیب شناسی انتخابات 
در ادوار مختلف در خصوص انتخابات پیش رو 
و اصلاح قانون انتخابات بحث و در همین جلسه 
بر اجرایی شدن آن تاکید شد. در خصوص 
انتخابات هر دستگاهی وظایفی دارند و برخی 
اقدامات مشترک است و ما اواخر سال گذشته 
همایش آموزشی در خارک داشتیم. بطور کلی 
ما ۴ همایش ملی با حضور مسئولان استانی 
برگزار کردیم و بحث موضوع ناظران شورای 
نگهبان را داشتیم و  شورا با ۳۰۰ هزار ناظر 
همکاری دارد که هیچ کدام کارمند شورای 
نگهبان نیستند. شورا آموزش هایی به این افراد 
می دهد تا بتوانند وظیفه شان در انتخابات را که 
صیانت از آرای مردم است انجام دهند. طحان 
نظیف در خصوص برنامه شورای نگهبان برای 
تحقق فرمایشات چهارگانه رهبری در برگزاری 
انتخابات یعنی مشارکت، سلامت، امنیت و 

رقابت بیان کرد:  تلاش ما این است منویات 
و راهبردهای مورد تاکید رهبری را دنبال 
کنیم، اما باید توجه داشت که مخاطب سخنان 
رهبری همه دستگاه های دخیل هستند که 
در این بین برخی از مسائل مستقیم و برخی 
غیر مستقیم به شورای نگهبان برمی گردد که 
شورای نگهبان تمام تلاش خود را برای محقق 
شدن راهبردها و منویات مقام معظم رهبری به 
کار خواهد بست. وی ادامه داد: قانون جدید 
فرصت شش ماهه را برای استعفا در نظر گرفته 
است اما این قانون منتظر تصویب در مجلس 
است.  بند ۱۰-۴ سیاست های کلی انتخابات 
بر کاهش ممنوعیت های مقابل داوطلبان برای 
شرکت در انتخابات تاکید دارد. سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که چرا مصوبه خودروهای کارکرده در 
بودجه ۱۴۰۲ رد شد؟ گفت: شورای نگهبان 
مستقلا به این موضوع اشکالی نداشت اما هیأت 

عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی 
ایراداتی داشت که بر این اساس مصوبه به 
مجلس ارجاع داده شد. الان هم گویا مصوبه ای 
در مجلس شورای اسلامی درحال تصویب 
است که پس از تصویب و دریافت آن، اعلام 
نظر خواهیم کرد. وی درباره لایحه برگزاری 
تجمعات و راهپیمایی ها گفت: من محتوا را 
ندیدم ولی موضوع مهم است و در این ایام 
راجع به اصل ۲۷ قانون اساسی اظهارنظرهای 
زیادی  شده است.  اجازه دهید اگر در مجلس 
به تصویب رسید و رسما به ما ارسال شد نظر 
نهایی را می گویم . طحان نظیف درباره اظهارات 
لاریجانی درباره خالص سازی و ارتباط آن با 
عملکرد شورای نگهبان ابراز داشت: مفهوم 
چنین تعابیری اساسا روشن نیست و در قانون 
که مبنای کار شورای نگهبان است، نیامده 
است. تاریخ جمهوری اسلامی گواه این است 
که  شورای نگهبان جناحی عمل نمی کند 
و  همواره قانون شاخصه تصمیم گیری های 
شورا بوده است. وی درباره تفکیک وزارت 
صمت و تشکیل وزارت بازرگانی، گفت: هنوز 
لایحه تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
تصویب نشده و صرفا فوریت آن به تصویب 
رسیده است. اصل ۷5 و بار مالی درباره این 
لایحه صدق نمی کند، مگر این که در مجلس 
بار مالی جدیدی به این لایحه اضافه شود. باید 
منتظر ارسال مصوبه مجلس باشیم و بعد نظر 
شورای نگهبان را می دهیم. سخنگوی شورای 
نگهبان درباره رفراندوم اظهار کرد: بهتر است 
بگوییم همه پرسی و همه پرسی تاکنون سه بار 
در کشور ما انجام شده است. قانونگذاری باید از 
سوی نمایندگان انجام شود و راه اصلی تقنین 
از طریق نمایندگان مجلس است. در متن 
اصل 59 قانون اساسی نیامده است که در همه 

مسائل باید همه پرسی کرد.


